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Nr. 6 NOTA NAAR AANLEIDING VAN HET VERSLAG

1. Inleiding

Met voldoening heb ik vastgesteld dat alle in het verslag aan het
woord zijnde fracties kunnen instemmen met het oogmerk dat aan dit
wetsvoorstel ten grondslag ligt: het verbeteren van de onderlinge af–
stemming tussen de bestuurlijke, justitiële en politiële gebiedsindelingen.

Met het uitbrengen van deze nota naar aanleiding van het verslag heb
ik gewacht totdat de UCV over de kabinetsnota's «Bestuur op niveau» (3
februari 1992) en het hoofdlijnendebat over het voorstel voor een nieuwe
Politiewet (10 en 16 juni 1992) hadden plaatsgevonden.

Na deze inleiding wordt in paragraaf 2 ingegaan op enkele in het
verslag aan de orde gestelde algemene aspecten. In paragraaf 3 komen
de meer specifieke onderwerpen aan de orde.

Tegelijk met deze nota naar aanleiding van het verslag wordt een nota
van wijziging met toelichting ingediend. Deze heeft betrekking op de
overgang van de gemeenten Bergschenhoek, Berkel en Rodenrijs en
Bleiswijk van het arrondissement 's-Gravenhage naar het arrondissement
Rotterdam en op de opheffing van de kantons Steenwijk en Oostburg.
Tevens wordt een technische verbetering in het wetsvoorstel aange–
bracht.

2. Algemene aspecten

2.1 Prioriteiten ten aanzien van de gebiedsindelingen

De leden van de fractie van het CDA vroegen hoe de regering haar
prioriteit legt ten aanzien van de verschillende aan de orde zijnde
gebiedsindelingen. Ook de leden van de PvdA-fractie vroegen hiervoor
de aandacht, waar zij refereerden aan de afweging die ten aanzien van
de vaststelling van de arrondissementsgrenzen moet worden gemaakt
tussen de belangen die zijn gemoeid met aansluiting bij de grenzen van
de politieregio's en de andere betrokken belangen.
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Voorop staat, dat de buitengrenzen van de thans bestaande bestuur–
lijke, justitiële en politiële gebiedsindelingen zoveel mogelijk dienen
samen te vallen. De regering legt in het kader van het voorliggende
wetsvoorstel haar prioriteit bij het volledig samenvallen van de buiten–
grenzen van de politieregio's en de arrondissementen. Daardoor wordt
bereikt dat een politieregio altijd in slechts één arrondissement is
gelegen. Doordat er 25 politieregio's en negentien arrondissementen
zijn, zijn er uiteraard wel arrondissementen waarin meer dan één politie–
regio is gelegen. Concreet zijn er zes arrondissementen waarin twee
politieregio's zijn gelegen. Aangezien bij de vorming van de politieregio's
is gekozen voor het volgen van de buitengrenzen van de provincies,
zullen na de inwerkingtreding van dit wetsvoorstel ook de buitengrenzen
van de (twaalf) provincies en de (negentien) arrondissementen volledig
samenvallen. Overeenkomstig het voorgaande zijn ook de ressorts–
grenzen aangepast.

De leden van de CDA-fractie vroegen in verband met de vijf
Wgr-samenwerkingsgebieden die de provinciegrenzen overschrijden naar
de uitkomsten van de in juni 1990 gestarte knelpunteninventarisatie.
Tevens stelden zij, evenals de leden van de fracties van de WD en het
GPV, de relatie met het onderhavige wetsvoorstel aan de orde. De leden
van de GPV-fractie verwezen in dit verband nog in het bijzonder naar de
situatie in het Wgr-samenwerkingsgebied Midden-IJssel.

Bij brief van 19 juni 1990 heeft de staatssecretaris van Binnenlandse
Zaken de colleges van gedeputeerde staten van de provincies verzocht
knelpunten in de bestaande provinciegrenzen te inventariseren en een
tussentijdse evaluatie van de indeling in Wgr-samenwerkingsgebieden in
gang te zetten. In de periode tot april 1991 hebben de provincies de
staatssecretaris schriftelijk op de hoogte gesteld van de stand van zaken.
In de tweede helft van 1991 heeft de staatssecretaris overleg gevoerd
met de provincies, het IPO en de VNG. Daarbij is naar voren gekomen,
dat op provinciaal niveau veel in beweging is: de samenwerking tussen
de provincies wordt versterkt, op verschülende plaatsen wordt gewerkt
aan het oplossen van grensproblemen en de provincies zijn bezig de
indeling in Wgr-samenwerkingsgebieden te herzien. Daar komt bij, dat
deze beweging wordt versterkt door het proces dat in gang is gezet naar
aanleiding van de UCV van 3 februari 1992 over de kabinetsnota's
«Bestuur op niveau». De staatssecretaris zal over al deze de provincies
rakende ontwikkelingen over enige tijd door middel van een brief verslag
uitbrengen aan de Tweede Kamer. In die brief zal onder meer worden
ingegaan op de ontwikkelingen in de samenwerking tussen de provincies,
op de consequenties van de kabinetsnota's «Bestuur op niveau» voor de
provincies, op de evaluatie van de indeling in Wgr-samenwerkingsge–
bieden en op de wijze waarop het kabinet uitvoering zal geven aan de
motie-De Cloe c.s. (Kamerstukken II, 1991-1992, 61 062, nr. 11) inzake
de integratie van de onderscheiden functionele gebiedsindelingen en de
nieuwe Wgr-samenwetkingsgebieden. Gelet op de verbreding van de
discussie en de aard en de complexiteit daarvan, zal de voorbereiding
van die brief nog de nodige tijd vergen. In lijn met hetgeen tijdens het
hoofdlijnendebat van 10 en 16 juni 1992 over de nieuwe Politiewet ten
aanzien van de politieregio's is geconcludeerd, is de voortgang van het
onderhavige wetsvoorstel welbewust niet afhankelijk gesteld van het
voorgaande.

In antwoord op een vraag van de leden van de WD-fractie kan ik
meedelen, dat mogelijke wijzigingen in de politiële indeling op grond van
het voorgaande zullen moeten doorwerken in de justitiële indeling. Gelet
op het grotendeels parallelle traject van dit wetsvoorstel en het voorstel
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voor een nieuwe Politiewet (zie onderdeel 2.3) behoeft voor een af–
stemmingsprobleem niet te worden gevreesd.

2.2 Ontwikkelingen ten aanzien van de gebiedsindelingen op de lange
termijn

De lederi van de WD-fractie vroegen naar de visie van de regering op
de ontwikkelingen inzake de politiële en de justitiële gebiedsindeling op
de lange termijn. Is het wellicht nastrevenswaard, zo vroegen deze leden,
om op de lange termijn te komen tot de vorming van één politieregio per
arrondissement, al of niet in samenhang met de vorming van één arron–
dissement per provincie? De leden van de fractie van de PvdA merkten in
dit verband op dat naar hun oordeel het voorliggende wetsvoorstel van
betrekkelijke waarde is.

Ik wil er allereerst op wijzen, dat met dit wetsvoorstel voorshands een
optimale afstemming tussen de thans bestaande bestuurlijke, justitiële
en politiële indelingen wordt bewerkstelligd. De discrepanties tussen de
aantallen provincies (twaalf), arrondissementen (negentien) en politie–
regio's (25) zijn wat dat betreft van minder belang, nu in elk geval de
buitengrenzen samenvallen en de organisatie van het openbaar minis–
terie in de arrondissementen waarin twee politieregio's zijn gelegen is
aangepast in die zin dat voor de tweede politieregio in een afzonderlijke
fungerend hoofdofficier van justitie is voorzien. Door die aanpassing
wordt, zoals de leden van de WD-fractie ook opmerkten, het functio–
neren van de bestuurlijk–justitiële keten in het belang van onder meer
een adequate bestrijding van de criminaliteit verbeterd.

Verdere en vernieuwende ontwikkelingen op het terrein van de
bestuurlijke gebiedsindeling en het streven naar verdergaande en
blijvende vormen van onderlinge afstemming van de verschillende
functionele gebiedsindelingen zijn zoals bekend onderdelen van het
kabinetsbeleid. Uiteraard is het zo dat de mogelijke gevolgen op de lange
termijn van bij voorbeeld hetgeen tijdens de UCV van 3 februari 1992
over de kabinetsnota's «Bestuur op niveau» aan de orde is geweest, ook
gevolgen kan hebben voor de justitiële en de politiële gebiedsindeling. In
dit verband kan worden gewezen op de hiervoor al vermelde motie-De
Cloe c.s. Niettemin meent de regering, dat de koppeling die dit
wetsvoorstel legt tussen de arrondissementsgrenzen en de grenzen van
de politieregio's zelfstandige betekenis heeft voor het bestuur, de politie
en de rechterlijke macht. Op dit moment kiest het kabinet er daarom
voor, de realisatie van de in de Wet tijdelijke voorzieningen reorganisatie
politiebestel, het voorstel voor een nieuwe Politiewet en het onderhavige
wetsvoorstel neergelegde uitgangspunten niet afhankelijk te maken van
de gesignaleerde ontwikkelingen op het gebied van de bestuurlijke
gebiedsindeling en de voortgang niet te koppelen aan het tempo van de,
veel bredere, discussie over de bestuurlijke gebiedsindeling en de
gevolgen daarvan op de langere termijn.

2.3 Samenhang met de herziening van de rechterlijke organisatie en
wetgevingstraject

De leden van de CDA-fractie vroegen een toelichting op de relatie
tussen het voorliggende wetsvoorstel en de herziening van de rechterlijke
organisatie. Zij vroegen tevens, evenals de leden van de WD-fractie,
naar het tijdpad van dit wetsvoorstel.

Van een rechtstreekse relatie met de herziening van de rechterlijke
organisatie kan niet worden gesproken. Niettemin spoort dit wetsvoorstel
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inhoudelijk met de met de herzieningsoperatie nagestreefde doelstel–
lingen. Het draagt immers bij aan de onderlinge afstemming van en de
overzichtelijkheid van de bestuurlijke, justitiële en politiële gebiedsinde–
lingen en daarmee aan de doorzichtigheid en de toegankelijkheid van de
rechterlijke organisatie. Verder heeft het wat de invoering betreft de
voorkeur een koppeling aan te brengen met de voltooiing van de eerste
fase van de herziening. Immers, evenals voor de verschillende onder–
delen van de herziening moeten ook voor dit wetsvoorstel de personele,
organisatorische en financiële gevolgen worden geregeld. Vanwege de
parallellie in aard en soort van de gevolgen en ter voorkoming van
onnodige extra belasting is ervoor gekozen de gevolgen van dit
wetsvoorstel waar mogelijk in te bedden in het grotere geheel van de
implementatie van de herziening en de inwerkingtreding ervan te laten
samenvallen met die van het wetsvoorstel voltooiing eerste fase
herziening rechterlijke organisatie, dat wil zeggen tussen 1 juli 1993 en 1
januari 1994. Aldus is ook de samenloop met de inwerkingtreding van
het voorstel voor een nieuwe Politiewet verzekerd.

2.4 Uitgebrachte adviezen

De leden van de fractie van het CDA vroegen om (een samenvatting
van) de over het wetsvoorstel uitgebrachte adviezen.

In paragraaf 9 van de memorie van toelichting heb ik vermeld welke
adviezen zijn uitgebracht en, heel globaal, welke de belangrijkste punten
van kritiek waren. Ik zal thans de belangrijkste adviezen kort samenvatten
voor zover het de algemene aspecten van het wetsvoorstel betreft. Met
deze nota naar aanleiding van het verslag zend ik mee alle uitgebrachte
adviezen, alsmede enkele andere reacties, die betrekking hebben op
individuele herindelingskwesties'.

De Nederlandse Vereniging voor Rechtspraak wijst erop, dat de
voorstellen tot wijziging van de arrondissementsgrenzen verstrekkende
gevolgen hebben voor de rechterlijke organisatie en voor instellingen en
personen als de raden voor de kinderbescherming, de reclasseringsstich–
tingen, de advocatuur en de bureaus voor rechtshulp. Zij vraagt in het
bijzonder aandacht voor de rechtspositionele gevolgen. Zij stemt ermee
in dat bij de vaststelling van de rechtsgebieden zoveel mogelijk rekening
wordt gehouden met de voorgenomen politiële indeling, maar meent dat
aan andere aspecten zoals bereikbaarheid en maatschappelijke, econo–
mische, socio-geografische en culturele verbondenheid een evenredig
gewicht moet worden toegekend.

De vergadering van presidenten van de rechtbanken wijst erop, dat bij
wijziging van aantal of omvang van de arrondissementen het aspect
gelijkwaardigheid naar territoir, inwonertal en rechtsverkeer in
ogenschouw moet worden genomen. Zij vestigt er de aandacht op, dat
ook andere dan poütiële belangen betrokken zijn bij een wijziging van de
arrondissementsgrenzen. Daarbij wijst de vergadering op factoren als
schaalgrootte, kwaliteit en beheersbaarheid van het rechtsbedrijf als
geheel, sociaal-economische verbanden en bereikbaarheid voor de
burger. De samenloop van de voorgestelde wijzigingen met een aantal
andere ingrijpende wijzigingen in de rechterlijke organisatie roept voorts
de vraag op naar de coördinatie van een en ander. Zij verzoekt ten slotte
met klem, het voorgelegde voorstel te heroverwegen, waarbij het totale
justitiële belang voorop dient te staan en waarbij bijzondere aandacht
wordt geschonken aan de reacties uit de afzonderlijke arrondissementen.

De Nederlandse Orde van Advocaten heeft tegen een groot aantal van
Ter inzage geiegd op de bibiiotheek. de voorgestelde wijzigingen als bezwaar ingebracht dat deze voorbij
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zouden gaan aan de bestaande maatschappelijke oriëntatie op de arron–
dissementshoofdplaatsen.

De Koninklijke Notariële Broederschap wijst op het mogelijke optreden
van inkomstenverlies en vraagt om handhaving van het bestaande gebied
waarbinnen de notaris bevoegd is.

De Koninklijke Vereniging van Gerechtsdeurwaarders merkt over het
voorgelegde wetsvoorstel op, dat daarin de belangen van de justitiabelen
en met name die met betrekking tot de toegankelijkheid van het rechts–
systeem ondergeschikt worden gemaakt aan het belang van de bestuur–
lijke indeiing, en dat in het voorstel een belangenafweging ontbreekt.

Bij het opstellen van het uiteindelijke wetsvoorstel is zoveel mogelijk
rekening gehouden met de uitgebrachte adviezen. Met name wat de
overgangsregeling betreft hebben zij tot aanpassing geleid. Ook is de
memorie van toelichting niet onbelangrijk gewijzigd. De aan het
wetsvoorstel ten grondslag liggende principes zijn door de adviezen
evenwel niet veranderd.

3. Specifieke onderwerpen

3.1 Politieregio Zaanstreek– Waterland

De leden van de fracties van de PvdA en D66 plaatsten kritische
kanttekeningen bij de in het wetsvoorstel neergelegde keuze om het
gebied van de politieregio Zaanstreek-Waterland (het nieuwe kanton
Zaandam) onder te brengen in het arrondissement Haarlem en niet in het
arrondissement Alkmaar. Zij wijzen daarbij onder meer op de verkleining
van het draagvlak van het arrondissement Aikmaar en de daar gevestigde
justitiële diensten en op de vergroting van de reisafstand voor de justitia–
belen en de daarmee gepaard gaande extra vervoerbewegingen.

Aan de gemaakte, noodzakelijkerwijs voor een van beide betrokken
arrondissementen pijnlijke, keuze ligt vanzelfsprekend een belangenaf–
weging ten grondslag. Daarbij zijn de volgende feiten doorslaggevend
geweest.

Onderbrenging van de politieregio Zaanstreek-Waterland in het arron–
dissement Alkmaar zou ten eerste tot een veel groter verschil in
inwonertal tussen de beide arrondissementen leiden dan onderbrenging
in het arrondissement Haarlem. De volgende cijfers illustreren dit:

- thans: Alkmaar: 659 000
Haarlem: 662000

- Zaanstreek-Waterland bij Haarlem: Alkmaar: 552000
Haarlem: 758000
verschil: 206000

- Zaanstreek-Waterland bij Alkmaar: Alkmaar: 833 000
Haarlem: 478000
verschil: 355 000.

Het arrondissement Haarlem zou qua inwonertal niet onaanzienlijk
lager uitkomen dan het arrondissement Alkmaar op grond van het onder–
havige wetsvoorstel (478 000 tegenover 552 000).
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Ten tweede zouden de formatieve groei– en krimpbewegingen voor de
rechtbank en het parket in de beide arrondissementen - en daarmee de
implementatieproblematiek - onder meer als gevolg van de historisch
gegroeide verschillen in formatieve opbouw tussen de beide arrondisse–
menten groter zijn in geval van eeri keuze voor onderbrenging van de
politieregio Zaanstreek-Waterland in het arrondissement Alkmaar. De
volgende cijfers illustreren dit:

- thans: Alkmaar: 121
Haarlem: 164

- Zaanstreek-Waterland bij Haarlem: Alkmaar: 101 (-20)
Haarlem: 184 ( + 20)

- Zaanstreek-Waterland bij Alkmaar: Alkmaar: 161 ( + 40)
Haarlem: 124 (-40).

Naar mijn oordeel zijn de andere betrokken belangen, waarvan ik mij
uiteraard terdege bewust ben, minder zwaarwegend. Dat geldt in het
bijzonder voor het punt van de vergroting van de reisafstand voor de
justitiabelen. De verkeersmiddelen en de infrastructuur zijn sedert 1951,
toen de huidige rechtsgebieden werden vastgesteld, zodanig verbeterd
dat dit punt, gezien de zeer geringe frequentie waarmee de gemiddelde
burger de rechtbank aandoet, zeker in de betrokken regio geen
bijzondere rol meer speelt. Daar komt nog bij, dat Zaanstad nevenzit–
tingsplaats van de rechtbank zal blijven, zodat op belangrijke terreinen
van het recht de bereikbaarheid van de rechtbank voor inwoners uit de
regio extra gewaarborgd is.

Gelet op de bovenvermelde omstandigheden is er mijns inziens geen
reden om de onderbrenging van de politieregio Zaanstreek-Waterland te
wijzigen.

3.2 Arrondissement Lelystad

De leden van de CDA-fractie en de GPV-fractie gaven te kennen in te
stemmen met de vorming van een arrondissement Lelystad voor de
provincie Flevoland. Zij stemden tevens in met de voorgestelde aanpak,
te weten dat in verband met het geringe aantal inwoners van de
provincie op dit moment, het arrondissement pas wordt gevormd als een
bepaald minimum aantal inwoners is bereikt en tevens uitzicht bestaat op
een structureel voldoende draagvlak, en dat voorafgaand daaraan in het
arrondissement Zwolle een kanton Lelystad wordt gevormd. De leden van
de CDA-fractie stelden de vraag wat er gebeurt als de prognoses
omtrent het inwonertal, leidend tot het in de memorie van toelichting
genoemde tijdstip van 1996 voor de vorming van het arrondissement,
niet blijken te kloppen. Zij vroegen zich voorts af of de keus voor 1996 is
ingegeven door het in dat jaar gereed kunnen zijn van een gerechts–
gebouw.

Een noodzakelijke voorwaarde voor het goed functioneren van een
rechtbank en een arrondissement is de structurele aanwezigheid van een
voldoende draagvlak in de vorm van een bepaald minimum aantal
inwoners. Ook de meest recente prognoses geven aan dat in of
omstreeks 1996 het aantal inwoners van de provincie Flevoland
ongeveer 275 000 zal zijn. Dit aantal lijkt mij, zoals in de memorie van
toelichting reeds verwoord, voorshands net voldoende om de rechtbank
en het arrondissement Lelystad te starten. In de jaren daarna zal de
rechtbank moeten kunnen uitgroeien tot een volwaardige rechtbank.
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Mocht het aantal inwoners van Flevoland beneden het thans geprognos–
tiseerde niveau blijven (bij voorbeeld door ontwikkelingen in de bestuur–
lijke indeling), dan is er aanleiding een en ander nader te bezien. Dat
geldt met name als de levensvatbaarheid van de rechtbank in het geding
is. Ik verwijs in dit verband naar de omvang van de kleinste arrondisse–
menten, te weten Middelburg met per 1 januari 1991 357.454 inwoners
en Assen met 443 510 inwoners. Bij dit alles speelt een rol, dat het voor
het verwerkelijken van de aan dit wetsvoorstel ten grondslag liggende
doelstelling niet noodzakelijk is dat een arrondissement Lelystad wordt
gevormd.

De keuze voor 1996 als startjaar van de rechtbank en het arrondis–
sement Lelystad was gebaseerd op zowel de hiervoor genoemde
prognoses inzake het inwonertal als de noodzaak van een proces van
evenwichtige opbouw. Met de planning van de bouw van een gerechts–
gebouw is daarmee rekening gehouden. Die planning kan overigens in
het geheel van het project JR 120 op flexibele wijze worden aangepast.

De leden van de CDA-fractie vroegen, hoe wordt bepaald welke
zittingen in Lelystad als nevenzittingsplaats van de rechtbank te Zwolle
worden gehouden en welke in Zwolle.

Reeds thans is Lelystad nevenzittingsplaats van de rechtbank te
Zwolle, en ook van het kantongerecht te Harderwijk. Vrijwel alle
«Lelystadse» zaken van het kantongerecht te Harderwijk worden in
Lelystad behandeld. Door de instelling van een kanton Lelystad wordt
deze ontwikkeling voltooid. De enkelvoudige familiekamer, de politie–
rechter en de kinderrechter van de rechtbank te Zwolle behandelen
«Lelystadse» zaken te Lelystad. Met het gereed komen in mei 1992 van
een nieuwe accommodatie te Lelystad, inclusief een gedetineerden–
gebied, zijn de fysieke mogelijkheden verder verruimd. Met de inwerking–
treding van dit wetsvoorstel zullen ook de meervoudige kamers van de
rechtbank terechtzittingen kunnen houden in Lelystad. Daarmee worden
in Lelystad ook vrijwel alle categorieën rechtbankzaken behandeld. Reeds
op dit moment wordt binnen het arrondissement Zwolle gewerkt aan een
geïntegreerd bedieningsmodel voor het toekomstige kanton Lelystad en
Lelystad als nevenzittingsplaats van de rechtbank te Zwolle. Daardoor zal
enerzijds Lelystad optimaal worden bediend en zal anderzijds een
optimale inzet van mensen en middelen, binnen het arrondissement
Zwolle, mogelijk worden.

De aanwijzing van een nevenzittingsplaats geschiedt bij algemene
maatregel van bestuur (zie ook onderdeel 3.3). Deze bepaalt tevens
welke soorten zaken in die nevenzittingsplaats kunnen worden
behandeld. Het is vervolgens aan de president van de rechtbank om een
en ander uit te werken. De praktijk leert, dat daarbij vooral wordt
gekeken naar de herkomst van de zaken, het zaaksaanbod en de verwer–
kingscapaciteit van de nevenzittingsplaats.

3.3 Nevenzittingsplaatsenbeleid

De leden van de CDA-fractie toonden zich voorstanders van de
uitbreiding van de mogelijkheid van het houden van terechtzittingen
buiten de hoofdplaats van het arrondissement tot de meervoudige
kamers. De leden van de fractie van het GPV vroegen nadere informatie
over het voorgenomen nevenzittingsplaatsenbeleid. Zal daarbij, zo
vroegen deze leden, een relatie worden gelegd met de voorgenomen
opheffing van de kantongerechten? Zij vroegen tevens welke procedure
zal worden gevolgd voor het bepalen van aantal en plaats van de neven–
zittingsplaatsen.
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In het Besluit nevenzittingsplaatsen, dat op 1 juli 1992 –tegelijk met
het wetsvoorstel voorintegratie - in werking zal treden, is de status quo
wat het bestand aan nevenzittingsplaatsen betreft gefixeerd. In de
periode tot de invoering van de tweede fase van de herziening van de
rechterlijke organisatie zal dit bestand ongewijzigd blijven, tenzij in
incidentele gevallen klemmende argumenten pleiten voor het schrappen
van of juist het toevoegen van een nevenzittingsplaats. Een uitzondering
kan tevens worden gemaakt als daar in verband met de verschuivingen
die het voorliggende wetsvoorstel veroorzaakt, aanleiding voor is. In elk
geval zal het Besluit nevenzittingsplaatsen in technische zin moeten
worden aangepast aan het voorliggende wetsvoorstel. Het nevenzittings–
plaatsenbeleid als onderdeel van de integratie van de kantongerechten
en de rechtbanken wordt thans ontwikkeld. Daarover valt op dit moment
in algemene zin het volgende te zeggen. Het is de bedoeling een deel
van de bestaande kantongerechtsplaatsen en van de bestaande nevenzit–
tingsplaatsen van de kantongerechten te handhaven als nevenzittings–
plaats van de desbetreffende rechtbank. Ook is het mogelijk dat de
sluiting van bepaalde kantongerechtsplaatsen samengaat met de
aanwijzing van een centraal gelegen grote gemeente waar thans geen
kantongerecht is gevestigd, als nieuwe nevenzittingsplaats van de desbe–
treffende rechtbank. Voorts is het de bedoeling dat de categorieën zaken
die in een nevenzittingsplaats worden behandeld, worden verruimd. Door
dit alles komt in veel gevallen het recht - ook letterlijk - dichter bij de
burger.

Bij de beoordeling van aantal en plaats van de nevenzittingsplaatsen
zullen onder meer de volgende criteria een rol spelen:

- de geografische bereikbaarheid en de infrastructuur in de betrokken
regio

- het zaaksaanbod en daarmee de minimale schaalgrootte
- de bedrijfseconomische kosten in verband met de instandhouding

van een gebouw
- de totaal beschikbare zittingsruimte
- de gevolgen voor het project JR 120
- de mogelijkheid om terechtzittingen te houden in gebouwen met een

andere hoofdbestemming, zoals een gemeentehuis.

In het wetsvoorstel tweede fase herziening rechterlijke organisatie zal
het voorgaande worden geconcretiseerd. Daarbij zal aan de Staten–
Generaal een overzicht worden gegeven van de voorgenomen keuzen.

3.4 Overgangskwesties

De leden van de CDA-fractie verzochten om meer informatie over de
gevolgen van het wetsvoorstei voor de relatieve competentie van het
notariaat, de advocatuur, de kinderbescherming, de rechtshulp en de
reclassering. In het bijzonder vroegen zij welke overgangsproblemen
worden verwacht en wanneer welke voorzieningen moeten zijn getroffen.
Voorts vroegen zij naar de opinie van de betrokken organisaties en
stelden zij de vraag waarom niet vooraf met bij voorbeeld de Koninklijke
Vereniging van Gerechtsdeurwaarders is overlegd in plaats van in een
later stadium. Hoewel de voorgestelde overgangsregeling deze leden in
grote lijnen als redelijk voorkwam, vroegen zij zich toch af of de regering
de gevolgen van het wetsvoorstel niet onderschat.

Met betrekking tot het laatste punt merk ik op dat het kabinet zich bij
de voorbereiding van het wetsvoorstel terdege rekenschap heeft gegeven
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van de gevolgen ervan. In paragraaf 10 van de memorie van toelichting
en in de toelichting op de in de artikelen V, VI en VII opgenomen
overgangsregeling is uitgebreid op zowel de incidentele als de struc–
turele gevolgen ingegaan. Daarbij is een onderscheid gemaakt tussen
enerzijds de personele, organisatorische en financiële gevolgen voor de
gerechten en parketten en anderzijds de gevolgen voor de relatieve
competentie als door de leden van de CDA-fractie verwoord.

Advocaten en procureurs, notarissen en ook deurwaarders zullen soms
als gevolg van de herindeling met een andere rechtbank c.q. een ander
kantongerecht te maken krijgen. De artikelen V, VI en VII van het
wetsvoorstel behelzen een regeling die ertoe strekt aan eventuele
problemen die zich ten aanzien van deze beroepsgroepen in de
overgangsperiode kunnen voordoen, het hoofd te bieden.

Procureurs, die slechts bevoegd zijn in het arrondissement waarin zij
zijn ingeschreven, zouden in bepaalde gevallen enig omzetverlies kunnen
lijden. Om hun de gelegenheid te geven zich in het nieuwe arrondis–
sement te oriënteren en om mogelijk omzetverlies in de overgangspe–
riode te beperken, blijven de betrokken procureurs krachtens artikel V
gedurende vijf jaar na de inwerkingtreding ook ingeschreven in het oude
arrondissement.

In artikel VII wordt voorgesteld dat het gebied waarbinnen vóór de
inwerkingtreding benoemde notarissen hun ambtsbediening uitoefenen,
niet wordt beperkt door een wijziging van de arrondissementsgrenzen.
Voor de notarissen doen zich derhalve geen bijzondere problemen voor.

Ook voor deurwaarders, wier bevoegdheid ambtshandelingen te
verrichten is gerelateerd aan een bepaald gebied, kan de voorgestelde
wijziging van de arrondissementsgrenzen gevolgen hebben. In bepaalde
gevallen zal er aanleiding zijn om binnen het arrondissement tot een
afspraak tussen de betrokken deurwaarders over een nadere territoriale
verdeling te komen. Ook kan op basis van artikel 8, tweede lid, van het
Deurwaardersreglement in gevallen waarin een belangrijk deel van het
ambtsgebied in een ander arrondissement komt te liggen, worden
besloten de bevoegdheid in het oorspronkelijke gebied in stand te laten.
Een en ander is in algemene zin besproken met de Koninklijke Vereniging
van Gerechtsdeurwaarders. Afgesproken is, dat voorafgaand aan de
inwerkingtreding van dit wetsvoorstel nader zal worden overlegd over
concrete gevallen.

Meer in het algemeen wijs ik er ten aanzien van de advocaten en
procureurs en de notarissen op, dat indien hun plaats van vestiging
onderscheidenlijk standplaats overgaat naar een ander arrondissement,
zij vanaf dat moment zijn onderworpen aan de toezichthoudende en
tuchtrechtelijke bevoegdheden van de desbetreffende organen in het
nieuwe arrondissement.

Evenals dat voor de rechtbanken en parketten het geval is, is ook bij de
raden voor de kinderbescherming, de reclasseringsstichtingen en de
bureaus voor rechtshulp in sommige gevallen sprake van personele,
organisatorische en financiële gevolgen. Daarbij gaat het om het
verplaatsen of het nieuw stichten van dépendances in enkele arrondisse–
menten en om overplaatsingen van personeel. Voor de reclasserings–
stichtingen en de raden voor de kinderbescherming betreft dit de
herschikking van 50 a 60 formatieplaatsen.

De vraag van de leden van het CDA naar de financiële dekking van de
met de overgang gemoeide kosten wordt in onderdeel 3.5 beantwoord.
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Op de opinie van de betrokken organisaties ben ik in onderdeel 2.4
reedsingegaan.

3.5 Financiële gevolgen

De leden van de CDA-fractie vroegen naar de financiële gevolgen van
het wetsvoorstel. De leden van de GPV-fractie vroegen meer specifiek
naar de kosten van de vorming van een arrondissement Lelystad.

De incidentele en structurele kosten van het wetsvoorstel voor de
periode 1992 tot en met 1997 bedragen, inclusief de vorming van een
arrondissement Lelystad, in totaal 30 mln. Deze kosten zijn toegerekend
aan het project reorganisatie politie. De totale projectkosten zijn 380
mln. In de dekking van die 380 mln. wordt voorzien door een bijdrage uit
de grote-efficiencyoperatie van 145 mln., terwijl de overige 235 mln.
worden gevonden binnen de begrotingen van Binnenlandse Zaken (2/3
deel) en Justitie (1/3 deel). Justitie neemt derhalve 78 mln. voor haar
rekening. De bijdrage van Justitie van 78 mln. betekent in concreto dat
de kosten van het onderhavige wetsvoorstel binnen de Justitiebegroting
worden gevonden De sectoren van Justitie die de extra middelen voor
de uitvoering van het wetsvoorstel nodig hebben (rechterlijke organisatie
en reclassering en kinderbescherming), dragen naar rato bij in de
dekking van de kosten. De huisvestingskosten worden gevonden binnen
het project JR 120. De sector rechterlijke organisatie draagt in de
periode 1992 tot en met 1997 14,8 mln. bij, de sector reclassering en
kinderbescherming 6,3 mln. en het project JR 120 8,8 mln. In totaal dus
30 mln.

In het bedrag van 30 mln. over deze periode is 7,5 mln. verwerkt als
kosten gemoeid met de vorming van een arrondissement Lelystad. Deze
kosten zijn in de meerjarenramingen opgenomen voor 1995 (2,2 mln.),
1996 (3,8 mln.) en 1997 (1,5 mln.) Voor een deel gaat het daarbij om
incidentele kosten voor investeringen in automatisering (in 1995 0,7 mln.
en in 1996 2,3 mln.) Voor het overige gaat het om structurele kosten in
verband met de benodigde extra personele overhead (1,5 mln. per jaar).
Deze laatste kosten doen zich uiteraard ook na 1997 voor. Bij deze
cijfers is nog geen rekening gehouden met de huisvestingskosten die aan
de vorming van een arrondissement Lelystad zijn verbonden. Om te
beginnen is de bouw van een nieuw gerechtsgebouw en een (dag)huis
van bewaring nodig. Ook moet worden voorzien in huisvesting voor de
raad voor de kinderbescherming en de reclasseringsstichting. Hiermee is
in totaal eenmalig 17 a 19 mln. gemoeid. Deze kosten zijn voorzien
binnen het project JR 120. Daarnaast is sprake van structurele exploita–
tiekosten.

3.6 Diversen

De leden van de CDA-fractie vroegen om een gevisualiseerd overzicht
van de huidige en de nieuwe bestuurlijke, justitiële en politiële gebiedsin–
delingen. Een viertal kaarten1, waarop achtereenvolgens zijn weerge–
geven de indeling in Wgr-samenwerkingsgebieden, de indeling in
provincies en de oude en de nieuwe indeling in arrondissementen, de
indeling in provincies en de oude en de nieuwe indeling in ressorten en
de indeling in politieregio's, zend ik met deze nota naar aanleiding van

Ter inzage gelegd op de bibliotheek. het verslag mee.
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De leden van de CDA-fractie vroegen de regering, een overzicht te
geven van de inwonertallen per arrondissement. Een gedetaüleerd
overzicht van de inwonertallen per 1 januari 1991 en de verschuivingen
die daarin als gevolg van het onderhavige wetsvoorstel zullen optreden,
zend ik met deze nota naar aanleiding van het verslag mee.

De leden van de CDA fractie vroegen, welke voorziening uit de Wet
tijdelijke voorzieningen reorganisatie politiebestel de regering bedoelt als
zij in paragraaf 3 van de memorie van toelichting spreekt over het
toedelen van beheerstaken aan de hoofdofficier van justitie De desbe–
treffende passage heeft vooral betrekking op de aanwijzing van een
fungerend hoofdofficier van justitie in de zes arrondissementen waarin
twee politieregio's zijn gelegen. Deze is ten aanzien van de tweede
politieregio in het arrondissement belast met dezelfde taken op het
gebied van het beheer van de politie als de hoofdofficier van justitie ten
aanzien van de eerste politieregio uitoefent.

De Minister van Justitie,
E. M. H. Hirsch Ballin
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